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عضو کمیســیون برنامه و بودجــه مجلس گفت: 
پیپشنهاد من برای بودجه سال آینده این است که 
در بحث درآمدهای نفتی یــا عدد لایحه تصویب 
شود و یا حتی عددی پایین تر که دولت ناگزیر باشد 
هزینه هایش را بر اساس درآمد پایین  تر کاهش دهد 
و هزینه های غیرضروری و مازادی که معمولا دولت ها 

دارند، مدیریت و تعدیل شود.
احســان ارکانی عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس در 
واکنش به این مســاله که »رئیس ســازمان برنامه و بودجه از 
کسری بودجه در سال جاری خبر داده و از ناهماهنگی مجلس با 
دولت گلایه منده بوده است، مگر بودجه با هماهنگی دولت تنظیم 
نشــده؟ و اینکه باید چه تدبیری برای سال آینده اتخاذ شود که 
شاهد چنین سخنانی از سوی دولتی ها نباشیم؟«، گفت: بودجه ی 
۱۴۰۲ لایحه ای بود که دولت به مجلس آورد و اگر اعلام شود 
که کســری دارد اولین جایی که زیر سوال می رود خود دولت و 
سازمان برنامه و بودجه است چراکه مهم ترین منبع درآمدی که 
منابع درآمد نفتی بود با پیشنهاد دولت ۱،۴۰۰،۰۰۰ بشکه در روز 
در لایحه و برای هر بشکه عدد ۸۵ دلار تصویب شد و مجلس 
هم در راستای همکاری با دولت و اینکه دولت در مقابل هرگونه 
کسری بودجه پاسخ گو باشد عیناً اعداد خود دولت را تصویب کرد.

وی ادامه داد: نشان به این نشان که در ۲۲مرداد آقای منظور 
اعلام کرد که ظرفیت تولید نفت ما از ۱،۴۰۰،۰۰۰ بشکه در روز 
هم فراتر رفته است و درخواست مجوز برای صادرات مازاد داشت 
تا بتوانند درآمدهای اضافی را وارد خزانه کنند؛ که مجلس در آن 
زمان با واقع بینی با این درخواست موافقت نکرد و امروز شاهد 
این هستیم که آقای منظور برخلاف صحبت های ۳ ماه پیش 
خودشان اعلام کردند که توان تولید ۱.۴ میلیون بشکه در روز را 

نداریم و عدد تولید و صادرات به مراتب پایین تر است.
نماینده مردم نیشابور در مجلس در ادامه اظهار داشت: به نظر 
می رسد ایشان سهواً یا به دلیل دیگر خیلی تمایل دارند تا قصور 
سازمان برنامه و بودجه در تخمین درآمدهای نفتی را از خود و این 
سازمان دور کرده و به گردن سازمان های دیگر بیاندازد که فعلا 
دم دست ترین مجموعه ای که پیدا کرده مجلس است، اما ایشان 
بدانند که مجلس و نمایندگان با تسلط بر سیر فرآیند تصویب 
بودجه ۱۴۰۲ و واقعیت ها و مستندات موجود اجازه نخواهند داد 
تا با سیاسی کاری، مجلس در این موضوع مقصر شناخته شود 
و خود سازمان برنامه و بودجه باید در مقابل این مسئله پاسخ گو 
باشد.ارکانی در پاسخ به این سوال که »رویکرد و برنامه مجلس 
نسبت به بودجه ۱۴۰۳ برای تکرار نشدن این اتفاقات چه خواهد 
بود؟«، عنوان کرد: ما در ســال گذشته در خصوص درآمدهای 

نفتی هرآنچه که پیشــنهاد خود دولت و سازمان برنامه بود را 
تصویب کردیم البته شــاید به این دلیل که آقای منظور در آن 
زمان در ســازمان برنامه و بودجه نبودند، از این موضوع اطلاع 
ندارند یا فراموش کرده اند و بهتر است که در رابطه با این مسائل 
مطالعه کنند. برای امســال هم پیشنهاد خود من این است که 
درخصوص درآمدهای نفتی یا عدد لایحه تصویب شود و یا حتی 
عددی پایین تر که دولت ناگزیر باشد هزینه هایش را بر اساس 
درآمد پایین  تر کاهش دهد و هزینه های غیرضروری و مازادی 
که معمولا دولت ها دارند، مدیریت و تعدیل شود و هزینه ها در 
سرفصل هایی تخصیص یابد که جزو الزامات قانونی و نیازهای 
ضرروری کشور و سیستم اجرایی است.عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس در گفت وگو با ایلنا،  در پاســخ به این سوال که 
»بحث درآمدهای مالیاتی دولت در هفته های اخیر بحث برانگیز 
شده است«، گفت: ما در جایی که افزایش درآمد مالیاتی براساس 
شناســایی گلوگاه های فرار مالیاتی باشد حمایت می کنیم اما 
درجایی که افزایش درآمد مالیاتی از افزایش درصد یا رقم خارج از 
قاعده ی دریافت مالیات از اصناف یا از تولیدکنندگانی که مالیات 
خود را پرداخت می کنند، باشد برایمان قابل قبول نیست و به معنی 
فشار بیشتر بر تولیدکننده و اصناف است که حتماً در این زمینه 
باید تجدید نظر بشود.وی تصریح کرد: در جاهایی که تا به الان 

فرار مالیاتی داشتند و مالیات پرداخت نمی شده اگر دولت برنامه ای 
داشته باشد ما حمایت می کنیم.ارکانی در پاسخ به این سوال که 
»بودجه ی امسال دولت بر اساس یورو بسته شده، این تغییر از 
دلار به یورو به نظر شما تاثیر مشخص و ملموسی خواهد داشت؟ 
همچنین با توجه به کاهش قیمت هر بشکه نفت از ۸۵ دلار به 
۶۵ یورو می توانیم احتمال این را بدهیم که دولت در حال واقعی 
کردن درآمدهای خود است؟«، اظهار داشت: به نظرم همین که 
از اسم دلار جدا شدیم به نوبه ی خود خوب است، اما اصل قضیه  
دلارزدایی این است که ما در حوزه ی اقتصاد دلار زدایی کنیم، 
یعنی نوسانات قیمت ارز و دلار تاثیری روی اقتصاد ما به ویژه در 
حوزه  هایی که تولید داخل است، نگذارد.وی افزود: الان با یک 
نوسان کوچک دلار در زمینه های مختلف مانند لبنیات و سوخت 
و... که بسیاری از آنها تولید داخل است ما افزایش قیمت داریم، 

دلار زدایی یعنی تاثیرات نوسانات قیمت دلار را روی اجناس و 
علی الخصوص تولیدات داخل از بین ببریم.نماینده مردم نیشابور در 
رابطه با افزایش حقوق ۱۸ درصدی برای کارمندان دولت، تصریح 
کرد: نرخ تورمی که به تازگی اعلام شد ۴۴.۹ درصد بود، عددی 
که با پیشنهاد دولت می خواهد به حقوق کارمند اضافه شود ۱۸ 
درصد است، خود شما بین ۴۴ و ۱۸ نسبت بگیرید ببینید چقدر 
واقعیت دارد با تورم واقعی کشور. وی افزود: حالا ما نمی گوییم 
افزایش حقوق ۴۴ درصد باشد اما متناسب با ۴۴ دیگر ۱۸ درصد 
هم نیست، حداقل عدد ۳۰ بیشتر متناظر بود و امیدواریم حتماً 
تجدید نظر در افزایش حقوق شاغلین و بازنشستگان در بودجه ی 
۱۴۰۳ رخ بدهد.ارکانی تاکید کرد: قاعدتاً در کمیســیون تلفیق 
تلاش خواهد شد تا با رایزنی و در نظر گرفتن منابع، این اعداد 

افزایش پیدا کند و باید منتظر بمانیم تا نتیجه را مشاهده کنیم.

 افزایش ۳۰ درصدی حقوق ها 
با تورم ۴۴ درصدی تناسب بیشتری دارد

رئیس سازمان برنامه و بودجه:
  اختصاص۳ میلیارد دلار

به واردات خودرو به صلاح کشور نیست!
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: وقتی در داخل کشور ظرفیت تولید ۱.۵ 
میلیون خودرو وجود دارد اختصاص ۲ تا ۳ میلیارد دلار از منابع ارزی کشور 

برای واردات خودرو به صلاح کشور نیست.
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: وقتی در داخل کشور ظرفیت تولید ۱.۵ میلیون خودرو وجود 
دارد اختصاص ۲ تا ۳ میلیارد دلار از منابع ارزی کشور برای واردات خودرو به صلاح کشور نیست.

داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور در همایش اقتصاد ایران اظهار کرد: فرض 
کنیم سال آینده ۲ تا ۳ میلیارد دلار واردات خودرو انجام شود و بر اساس آن درآمد ها و حقوق 
گمرکی را محاسبه می کنیم. در حالی که میدانیم به صلاح کشور نیست منابع ارزی کشور را به 
وارداتی خودرویی اختصاص دهیم که در داخل کشور ظرفیت تولید ۱.۵ میلیون خودرو را داریم.

وی به افزایش دستمزد ها اشاره کرد و افزود: همه ما دوست داریم در سالی که تورم نسبتاً بالایی 
داشتیم افزایش حقوق ها را بین ۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش دهیم، اما وقتی منابع را حساب و کتاب 

می کنیم می بینیم واقعاً ظرفیت افزایش ۳۰ درصد حقوق وجود ندارد.
به گزارش مهر، معاون رئیس جمهور ادامه داد: اگر در شرایط تورمی درآمد کارکنان بهبود یابد 
باعث خرسندی همه است، اما اگر نتوانیم چه می شود؟ این هزینه )پرداخت دستمزد( قطعی است 
و وقتی درآمد اتفاق نیفتد و دولت ناترازتر می شــود. در این صورت متوسل به بانک ها و بانک 
مرکزی شده و منجر به ناترازی نظام بانکی ناتراز می شود. در این شرایط نظام بانکی مجبور به 
اضافه برداشت است که در نهایت پایه پولی بالا می رود و تورم تشدید می شود و همین مردم 

دچار عسر و حرج می شوند.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی آبادان:
بانک مرکزی بازرگانان را وادار به قاچاق می کند

حمید حمیداوی عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی آبادان با تاکید بر اینکه 
قوانین و قواعد ارزی، صادرات را به شدت تحت الشعاع قرار داده است،گفت: 
طبق سیاست ارزی اعلامی، صادرکننده باید ارز خود را ۱۲ هزار تومان زیر 

قیمت بازار بفروشد.
وی توضیح داد:اگر دولت اجازه می داد در مقابل صادراتی که انجام می شــود و با همان ارز 
صادراتی، واردات نیز صورت گیرد مشــکلی برای بازرگانان ایجاد نمی شــد.وی عنوان کرد: 
صادرکنندگان نمی توانند به راحتی ارز را وارد کشور کنند زیرا به محض اینکه در مبادی ورود و 
خروج کشورها، محموله ارزی دیده شود به سرعت ضبط می شود. بنابراین برای آنکه بازرگانان 
بتوانند ارز را وارد کرده و رفع تعهد کنند باید ارز را به صورت قاچاق از عراق و دبی وارد کشور 
کنند.عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی آبادان معتقد است که ورود غیرقانونی ارز ریسک ها را 
برای فعالان اقتصادی افزایش می دهد و علاوه بر ریسک های قاچاق، هزینه های مضاعف 
مبادله هم به سرجمع هزینه های آنها اضافه می شود ضمن اینکه برای انتقال مبالغ به کشور 
باید به واســطه ها رشوه پرداخت شود.به گزارش اقتصادآنلاین، وی عنوان کرد:از سوی دیگر 
بازرگانان در معرض خطر قطع همکاری با کشورهای طرف معامله قرار می گیرند چرا که آنها نیز 
قوانین سختگیرانه پولشویی را دارند و اجازه خروج غیرقانونی ارز را نمی دهند. بنابراین در صورت 
شناسایی محموله ها، بازرگانان از ادامه فعالیت باز می مانند. حمیداوی تصریح کرد:در کنار خطرات 
اشاره شده، بانک مرکزی هم فشار وارد می کند که به هر طریقی شده صادرکنندگان رفع تعهد 
ارزی داشته باشند. این فشار یا باعث توقیف محموله های ارزی و از دست دادن بازارهای هدف 
می شود و یا باعث توقف تولید می شود؛ به این ترتیب رشدی که دولت مد نظر دارد در سال 

آینده محقق شود عملی به نظر نمی رسد.

با موافقت مجلس؛
 وزارت آموزش و پرورش مجاز 

به فروش ساختمان های مازاد خود شد
نمایندگان مجلس تصویب کردند که وزارت آمــوزش و پرورش مجاز به 

فروش ساختمان های مازاد خود به موسسان مدارس غیردولتی شود.
نمایندگان مجلس در جلسه دیروز و در جریان بررسی گزارش کمیسیون آموزش و تحقیقات 
در خصوص طرح اصلاح موادی از قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی 
غیردولتی، ماده ۸ این طرح را به تصویب رساندند.طبق این مصوبه، در ماده )۱۲( قانون بعد از 
عبارت »مدارس« عبارت »و مراکز آموزشی و پرورشی« نیز اضافه می شود.به گزارش مهر، بر 
اساس ماده ۱۲ قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی، به وزارت 
آموزش و پرورش اجازه داده می شود مطابق قوانین و مقررات، زمین و ساختمان های مازاد بر نیاز 
خود را به صورت اجاره یا فروش به مؤسسان مدارس غیردولتی واگذار کند. آئین نامه نحوه تعیین 
قیمت فروش و اجاره و شرایط واگذاری ساختمان ها و اراضی مذکور ظرف مدت سه ماه پس از 
لازم الاجرا شدن این قانون توسط وزارت آموزش و پرورش با همکاری وزارت امور اقتصادی و 
دارایی تهیه و به تصویب هیأت وزیران می رسد. واگذاری ها در هر محل مشروط بر آن است که 

دسترسی مردم به مدارس دولتی در آن محل دچار خلل نشود.

دلار به جای تومان در اجاره خانه های لاکچری تهران!
این روز ها تعداد صاحبان املاکی که از ایرانی ها اجاره را به دلار درخواســت 
و دریافت می کنند و مستاجرانی که این موضوع را می پذیرند، افزایش پیدا 

کرده است.
اجاره دلاری خانه در مناطق شمالی تهران به ویژه منطقه یک دیگر موضوع جدیدی نیست و 
چندین سال است که رواج پیدا کرده است، سال های قبل این روند مختص غیر ایرانیانی بود که 
از خارج از کشور به ایران آمده و ملک اجاره می کردند، اما این روز ها تعداد صاحبان املاکی که از 
ایرانی ها اجاره را به دلار درخواست و دریافت می کنند و مستاجرانی که این موضوع را می پذیرند، 

افزایش پیدا کرده است.
در این بین بیشتر صاحب خانه هایی که ایرانیان خارج از کشور هستند که به دلار و یا یورو اجاره 
دریافت می کنند که به نظرمی رسد دلیل این موضوع افت ارزش پول ایران و همچنین گذران 
زندگی با دلار در خارج از ایران باشد.در یک نمونه آپارتمان ۲۲۰ متری در خیابان فرشته که دارای 
سالن اجتماعات، لابی، انبار و پارکینگ، استخر، سونا و جکوزی است با هزینه یک میلیارد تومان 
ودیعه و ماهانه هزار دلار اجاره داده شده است. صاحبخانه مقیم آمریکا است و مستاجر معتقد 
است که موجر خانه را منصفانه اجاره داده و بیش از این هم می توانست دریافت کند.مورد بعدی 
هم واحد ۳۰۰ متری لوکس در زعفرانیه است که مستاجر ماهانه ۲ هزار دلار و به عبارتی ۱۰۰ 
میلیون تومان اجاره می پردازد.اتحادیه مشاوران املاک تهران هرچند این روند را تایید می کند؛ اما 
ثبت رسمی آن را ممکن نمی داند.داود بیگی نژاد، نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک در این باره 
گفته است که »امکان دارد توافقی خارج از توافقی که در مشاوران املاک ثبت می شود، بین 
مالک و مستاجر صورت بگیرد، ولی این موضوع را نمی توانیم به کل مالکان تسری دهیم. این 

توافق بین مالک و مستاجر است.«
وی همچنین گفته است که »مشاوران املاک فقط توافقات ریالی افراد را می توانند ثبت کنند؛ 
چراکه با توجه به ماده ۱۸ قانون جهش تولید، افرادی که به دفاتر املاک مراجعه می کنند، موظف 
هستند کدرهگیری قرارداد خود را از سامانه تهیه کنند. مبلغی که در این سامانه است، توسط 

مشاوران املاک قابل تغییر نیست که برای مثال، ریال را به دلار تبدیل کند.«
گزارش میدانی اقتصادآنلاین از مشاوران املاک شهر تهران اجاره دلاری ایرانیان به یکدیگر 
را تایید می کند. در همین رابطه یکی از مشاوران املاک به خبرنگار اقتصادآنلاین گفت: به دلیل 
این که دیپلمات ها و تجار کم به ایران می آیند و گردشگری هم رونق ندارد و توریست نیست، 
بستر و زیرساخت های اجاره دلاری در کشور به راحتی فراهم نیست و به تبع آن دست ما هم 
باز نیست، این کار یک مقدار سخت است، اما انجام می شود.این مشاور املاک در مورد میزان 
دریافت حق کمیسیون گفت که کمیسیون ۱۵ روز اجاره است و فرقی ندارد که این مبلغ به دلار 

یا ریال پرداخت شود.

اولویتمان خرید اتوبوس از خارج نیست اما مجبوریم
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران گفت: ما از شرکت های تولید کننده 
اتوبوس خواستیم که هزار دستگاه اتوبوس را برای ما فراهم کنند و ما هزینه 

آن را نقدا پرداخت کنیم اما متأسفانه این امکان را نداشتند.
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران درباره واردات اتوبوس از خارج کشور گفت: 
اولویت ما این نیست که از خارج از کشور اتوبوس وارد کنیم اما امروز که اتوبوس نداریم مجبوریم 
که از کشــورهای دیگر اتوبوس وارد کنیم.به گزارش بازار، وی افزود: ما از شرکت های تولید 
کننده اتوبوس خواستیم که هزار دستگاه اتوبوس را برای ما فراهم کنند و ما هزینه آن را نقدا 
پرداخت کنیم اما متأسفانه این امکان را نداشتند چرا که دولت قبل، ۱۰ سال هیچ اتوبوسی از آن ها 
خریداری نکرده بود.چمران خاطرنشان کرد: یکی از این اتوبوس سازان گفت می توانند ۲۰۰ تا 
۲۵۰ تا را فراهم کند و آن را هم تامین کردند و مدیرعامل همان شرکت شب عید با بنده تماس 
گرفت و گفت ما ۵۰ اتوبوس دیگر را هم فراهم کردیم که می توانید آن را از ما بگیرید. اما متاسفانه 
تهران آنقدر وسیع و بزرگ است که ۵۰ اتوبوس به جایی نمی رسد و کسی آن را نمی بیند و حس 
نمی شود.رئیس شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: امسال هم خوشبختانه همان کارخانه به 
تعهد خود عمل کرده و ماهانه ۵۰ دستگاه را تحویل می دهد اما باقی کارخانه ها این رقم را کم 
و زیاد می کنند.وی با اشاره به عمر ۸ الی ۱۰ ساله اتوبوس ها افزود: امروز ما باید ۹۰۰۰ دستگاه 
اتوبوس داشته باشیم که از این ۹ هزار دستگاه ۲۰۰۰ دستگاه بیشتر نداریم و ۷۰۰۰ دستگاه کمبود 

اتوبوس داریم و این برای مردم دردآور و سخت است.

اخبار کوتاه 

مشــایخ گفت: هر چقدر که ارتباط ما با کشورهای دنیا بهتر باشد، ما می توانیم از نظر 
اقتصادی به کشورها کمک کنیم و هم می توان بهره لازم را از کشورهای دیگر برد.

تعامل سازنده با دنیا، می تواند کشور را از نظر اقتصادی، در مسیر پیشرفت قرار دهد و سرمایه های بسیاری 
وارد کشور شود. ارتباطات بین الملل در تمام دنیا سبب شده است که رشد اقتصاد به وضوح دیده شود. بسیاری 
از کارشناسان اقتصادی بر این باور هستند که ایران به واسطه تحریم ها نمی تواند وارد تعاملات سازنده شود و 

مردم گرفتار ضررهای اقتصادی شده اند.
باید رابطه خوبی با دنیا داشته باشیم

محمد صادق مشایخ، کارشناس مسائل اقتصادی، در ارتباط با بحث اهمیت روابط بین الملل و تاثیر آن بر 
اقتصاد کشور گفت: باید با تمام دنیا ارتباط اقتصادی خوبی داشته باشیم تا در زمینه واردات، صادرات و دیگر 

مسائل اقتصادی، نقش پر رنگی را ایفا کنیم تا اقتصاد کشور سر و سامان پیدا کند.
مشایخ اظهار کرد: کشورها، نیازهای یکدیگر را برطرف می کنند. یعنی کشورها، با کمک گرفتن از یکدیگر در 
مسائل اقتصادی، اوضاع خود را بهتر کرده و در جهت برطرف کردن موانع و نیازهای خود گام بر می دارند. طبق 
گفته قرآن، تمام مردم دنیا باید کار کنند و نیاز های همدیگر را برطرف سازند و استفاده مطلوب خود را ببرند.وی 
افزود: هر چقدر که ارتباط ما با کشورهای دنیا بهتر باشد، می توانیم از نظر اقتصادی به کشورها کمک کنیم و 
بهره لازم را ببریم. درواقع داشتن ارتباط موثر، می تواند برای ما منفعت هایی داشته باشد. به وسیله صادرات می 

توانیم در کشور ارزآوری داشته باشیم و با واردات نیز می توان نیازهای داخل را تامین کرد.
صنعت هوایی ما تعطیل است

این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: حدود ۴۰ سال است که با دنیا قطع ارتباط کرده ایم و چنین موضوعی 

آسیب های زیادی را بر ما وارد کرده است. یکی از موضوعات مورد نیاز برای کشور، بحث هواپیما است. باید 
گفت که ما درحال حاضر هواپیما نداریم. در زمان های گذشته، کارخانه هواپیماسازی بوئینگ، اولین هواپیمایی 
خود را برای ایران ارسال می کرد اما اکنون حدود ۴۰ سال است که به دلیل تحریم، هیچ کشوری به ما هواپیما 

نمی فروشد.  شاید بزرگ ترین ضعف ما، نداشتن هواپیما و خطوط هوایی باشد.
مشایخ عنوان کرد: دانشگاه های ما ارتباط فرهنگی سازنده و موثری با کشورها ندارند. نداشتن ارتباط فرهنگی 
با دنیا هم به واسطه تحریم ها است.  تحریم های اقتصادی و فرهنگی برای کشور بسیار دردسر ساز شده است. 
دانشگاه محل پرورش افراد نخبه است و برای رشد به تکنولوژی های روز دنیا نیاز داریم؛ اما باوجود تحریم هایی 

که بر کشور اعمال شده است، توان رشد مناسب را از حاضرین در دانشگاه گرفته است.
ورود ۳۰ میلیارد قاچاق به کشور

وی در ادامه این گفت و گو به گسترش نیوز گفت: مردم ایران به واسطه تحریم های اعمال شده، از نظر 
اقتصادی ضعیف تر شدند و وابستگی کشور به خارج بیشتر است. حدود ۳۰ میلیارد دلار کالای قاچاق وارد کشور 
می شود که این امر سبب تعطیلی کارخانه ها و بنگاه های اقتصادی می شود. رابطه ایران با دنیا اگر گرم شود 
و به سمت و سوی خوبی پیش رود، تاثیرات مثبت بسیاری خواهد داشت.این کارشناس اقتصادی خاطرنشان 
کرد: بزرگ ترین اشکال کشورمان این است که ما با کشورهای همسایه خود هم رابطه مناسبی نداریم و در 
مواردی رابطه را قطع کرده ایم.  سالیان سال است که ضرر شعارها را پرداخت می کنیم. حدود ۵۰ سال است 
که این شعار هیچ خاصیتی به جز فشار بر مردم نداشته است. سرمایه های کشور در ترکیه و آمریکا هزینه می 

شود و افراد سرمایه دار، دارایی های خود را از کشور خارج می کنند.مشایخ گفت: بنابراین باید گفت ارتباط بین 
الملل سبب خواهد شد تا مردم کشور رشد کنند. زمانی که ما وارد کشوری دیگر می شویم مسیر رشد فرهنگی 
و رشد اجتماعی هموار می شود. بزرگ ترین اشکالی که در کشور ما وجود دارد بحث تحریم است و این تحریم 
هیچ خاصیتی برای غربی ها ندارد اما برای ما ضرر است. دارو و نیازهای کارخانه های کشور، وابسته به خارج 

است و به دلیل تحریم بودن نمی توانیم این نیازها را به درستی تامین کند.
ارتباط فراتر از خاورمیانه

وی در پاسخ به این سوال که آیا بهتر نیست روابط خود را به خاورمیانه محدود نکنیم و با سایر کشورها هم 
ارتباط بگیریم گفت: در خاورمیانه کشورهای مورد توجهی وجود ندارند که بخواهند برای کشور دارای منفعت 
باشند. در واقع اکثر این کشورها چیزی به جز ضرر برای کشور ندارند. تنها کشور خوبی که در خاورمیانه وجود 
دارد و رابطه خوبی هم با ایران دارد، عربستان است.این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: ملت ایران بر اثر نداشتن 
ارتباط بین المللی درحال نابود شدن هستند. اولین کشوری که با ایران ارتباط خوبی دارند، آمریکا است. چرا ما 
فریاد مرگ بر آمریکا سر می دهیم؟ شما اگر به آمریکا سفر کنید، از داخل فرودگاه تا رسیدن به محل اقامت، 
متوجه خواهید شد که آمریکایی ها چقدر ایرانی ها را دوست دارند و احترام قائل هستند. ما امتیاز بسیار بزرگی را 
در اثر این شعار از دست داده ایم. اگر ارتباط موثر اقتصادی با این کشور داشتیم، اوضاع اقتصادی کشور بسیار 
متفاوت می شد.مشایخ در پایان گفت: اگر با کشور ژاپن و کره جنوبی ارتباط موثری داشتیم، از خاک سیاه بلند 
شده بودیم. ما در صورتی رشد و ترقی خواهیم کرد که دانشگاه های کشور و کارخانه ها، با دنیا ارتباط داشته 
باشند. ما به مواد اولیه نیاز داریم و باید بتوانیم پتروشیمی های خوابیده را راه اندازی کنیم. یکی دیگر از نقاط 

ضعفی که در کشور وجود دارد، واردات قند و شکر است که باید توجه ویژه ای به آن کرد.

صنعت هوایی در آستانه تعطیلی 

آمارها نشــان می دهد گرانی مسکن در سال های اخیر علاوه بر 
پیامدهایی مانند بدمسکنی و حاشیه نشینی، پیامدهای دیگری 

مانند عدم تمایل خانوارها به فرزندآوری داشته است.
 مهم نیست که در سال های اخیر و دولت های متفاوت، اقتصاد مسکن در ایران 
چه پستی و بلندی هایی را پشت سر گذاشته ، چه تورمی را تجربه و چه سیگنالی 
به بازار اجاره داده است، واقعیت این است که همیشه حضور دو مسئله به طور ثابت 
بر شانه مردم سنگینی کرده است؛ نمودار همواره صعودی قیمت  و سیاست های 

نمایشی و غیرتخصصی دولت!
تورم، خانه دار شدن را رویا کرد!

داده های سال های اخیر نشان دهنده آن است که قیمت مسکن با تاثیر از تورم 
عمومی و نوسان های بازارهای مالی همواره در مسیر افزایشی قرار داشته است، تا 
آنجا که بر اساس آمارهای رسمی، قیمت مسکن از دهه ۸۰ تا کنون بیش از دو 

هزار درصد رشد داشته است.
از سوی دیگر سیاست های دولت در تمام این سال ها نه تنها به بهبود این وضعیت 
کمکی نکرده، بلکه در اکثر موارد سنگی بر سر راه جریان طبیعی معاملات بوده 
است؛ برای مثال سیاست های اخیر دولت برای کنترل قیمت ها، رکود را به بازار 
تحمیل کرده است؛ به نحوی که معاملات را تا حد زیادی در بازار قفل کرده و طبق 
آمارهای بانک مرکزی و بنابر گفته مشاوران املاک کمتر خرید و فروشی در بستر 
بازار مسکن اتفاق می افتد.این در حالی ست که سطح معیشت و درآمد مردم نیز 
نزول چشمگیری داشته و حالا علاوه بر آب رفتن سفره ها، خرید خانه نیز برای آنها 
تبدیل به رویا شــده است. اما واکنش مردم در این سال ها به گرانی مسکن چه 

بوده و این پدیده چه تاثیرات اجتماعی چشمگیری از خود به جای گذاشته است؟
پیامدهای گرانی مسکن در جامعه

بارزترین اثر رشد تورم در بازار مسکن و اجاره، بدمسکنی و حاشیه نشینی ست 
که در ســال های اخیر ابعاد گسترده ای به ویژه در کلانشهرها داشته است؛ بروز 
پدیده های مثل مهاجرت معکوس، پشت بام خوابی و اجاره کانکس که با ادامه 
شــرایط فعلی مشخص نیست به کجا ختم خواهد شد.اما حالا آماری که ایسپا 
منتشــر کرده نشان می دهد آثار گرانی مسکن در زندگی مردم، پا را فراتر این ها 

گذاشته و در جزئیات زندگی خانوارها نیز آشکار شده است.نتایج نظرسنجی مرکز 
افکارسنجی دانشجویان ایران در تیرماه ۱۴۰۰ نشــان می دهد، ۶۸.۱ درصد از 
شهروندان در سطح ملی »کاملا« و »زیاد« و ۱۱.۶ درصد »تاحدی« در خصوص 
مسکن و تامین اجاره آن در آینده نگران هستند.همچنین نتایج پیمایش ملی ایسپا 
در زمســتان ۱۴۰۱ با جامعه آماری زنان و مردان متاهل که در سن باروری قرار 
دارند نشــان می دهد، ۷۵.۴ درصد از مردان و ۶۸.۳ درصد از زنانی که تمایل به 
فرزندآوری ندارند به مقدار زیاد و خیلی زیاد نداشتن مسکن مناسب را از دلایل عدم 
تمایل به فرزندآوری در کنار سایر عوامل و دلایل ذکر نموده اند.این در حالی ست که 
دولت سیزدهم از همان ابتدا قانون جوانی جمعیت را یکی از اصلی ترین برنامه های 
خود قرار داده اســت، برنامه ای که به نظر می رسد تا کنون چندان موفق عمل 

نکرده است.
سیاست های دولت در بازار مسکن

به گزارش تجارت نیوز،نکته دیگری که در نابسامانی بازار مسکن به آن اشاره شد 
سیاست های دولتی در تمام سال های پس از انقلاب بوده است؛ سیاست هایی که 
حتی اگر تاثیری منفی از خود به جای نگذاشته اند باز هم مانوری نمایشی در این 
عرصه بیش نبوده  و عموما اثر مثبتی هم نداشته اند. ایسپا در این مورد نیز نوشته 
است که اگر روند سیاست  های اجتماعی دولت طی سال های بعد از انقلاب مرور 
شود، مشخص خواهد شد که دولت برنامه و سیاست منسجمی را در قبال مسکن 
پیگیری نکرده است.همچنین گستره  ای از طرح  ها و سیاست  های مختلف در زمینه 
مسکن وجود دارد که هیچکدام در ارتباط و تعامل با یکدیگر نیست؛ مواردی مانند 
سیاست های واگذاری زمین، یارانه ارزان قیمت در قالب پرداخت وام، ایجاد و توسعه 
تعاونی های مسکن، مسکن استیجاری، مسکن اجتماعی، انبوه سازی و مسکن مهر 
از هین جمله اند.بنابراین وضعیت فعلی بازار مسکن را می توان ترکیبی از روند اقتصاد 
کلان در سال های اخیر و سیاست های غلط دولت دانست. کارشناسان می  گویند 
دیگر زمان آن فرا رسیده است تا دولت با به کارگیری سیاست های مطالعه شده 
و کارشناسی مسیری اصولی را در بازار مسکن پیش بگیرد تا از این طریق بتواند 
پیامدهای اجتماعی آن را هم کنترل کرده و آثار ســوء نبود دسترسی کافی به 

مسکن را کاهش دهد.

جلیل رحیمی جهان آبادی نماینده 
تربت جام می گوید: ما بین مردم 
زندگی می کنیم و چند روز یک بار 
مایحتاج ضــروری و اولیه زندگی 
را خرید می کنیم و آنچه در جامعه 
می بینیم رشد سرسام آور و افزایش 
افسار گســیخته قیمت ها است. 
همچنین فشار تورمی بیش از حدی 
که در اجاره و رهن مسکن، خرید 
کالا، خدمات و مسائل حمل و نقل 

و موضوعات مختلف روی مردم است را نمی توان انکار کرد.
جلیل رحیمی جهان آبادی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
و نماینده تربت جام در مجلس در خصوص شرایط غیرعادی اقتصاد ایران 
با رویداد۲۴ گفت وگو کرده که در ادامه می توانید مهم ترین بخش های این 

مصاحبه را بخوانید:
 بنده آمار ندارم اما آقای رئیسی گفت تورم منفی شده است که هم این بحث 
جدیدی برای ما بود و هم اینکه ما به آمار و ارقامی که آقای رئیسی دسترسی 
دارد، نداریم و ما بر اســاس آمار و ارقام هایی که در اختیار ما قرار می گیرد 
می توانیم قضاوت کنیم. به عنوان شهروندی که بین مردم زندگی می کند، تا 
الان کالایی نخریده ام که اگر آن را هفته قبل خریده بودم، قیمت آن ثابت 
مانده یا ارزان تر شده باشد. فکر می کنم شرایط اقتصادی ما با آنچه روی کاغذ 
و آمار و ارقام مشــخص است و آن چیزی که در واقعیت و در کف خیابان 

و جیب مردم مشهود است و اتفاق می افتد، دو چیز کاملا متفاوت است.
واقعیت امر این است که دولت در کنترل رشد نقدینگی و در چاپ اوراق 
قرضه تلاش می کند، همچنین می خواهد اشتباهاتی که معمولا در همه 
دولت ها و تفکرات در خصوص خالی کردن صندوق های بازنشستگی مرسوم 
بوده را جبران کند. همچنین دولت در عرصه فروش نفت هم تلاش می کند 
تا آن را افزایش دهد، اما نمی دانم الان این آمار و ارقام چقدر دقیق اســت 
یا اینکه نمی توانم بگویم چقدر درســت یا نادرست است، چراکه ما به این 

آمار و ارقام دسترسی نداریم.ما نماینده ها هم 
یکی از همین مردم هستیم و در این جامعه 
و بین مردم زندگی می کنیم و چند روز یک 
بار مایحتاج ضروری و اولیه زندگی را خرید 
می کنیم و آنچه در جامعه می بینیم رشــد 
سرسام آور و افزایش افسار گسیخته قیمت ها 
است. همچنین فشار تورمی بیش از حدی 
که در اجاره و رهن مســکن، خرید کالا، 
خدمات و مسائل حمل و نقل و موضوعات 
مختلف روی مردم است را نمی توان انکار 
کرد.به هر روی باید دید آمار های دولت به چه دلیل با واقعیت های جامعه 
تفــاوت دارد، البته این نکته را عرض کنم گاهی اوقات زمان می برد تا آثار 
اقتصادی، خود را در عرصه بازار نشان دهد. نکته دیگر اینکه متاسفانه بازار 
و اقتصاد ما به شدت سیاست زده است، یعنی قیمت ها تحت تاثیر القائات و 

فضای مجازی تعیین می شود و مقداری ارتباط آن با واقعیت ها قطع است.
باور بنده بر این است آنچه در جامعه مشهود است و ما با آن زندگی می کنیم، 
این است که اثری از کاهش قیمت ها و کنترل تورم یا تورم منفی که اولین 
بار بود این اصطلاح را شــنیدم، نیست. لازم به ذکر است این آمار و ارقام 
هم در اختیار آقای رییس جمهور قرار می گیرد و این صبحت ها، بی پایه و 
اساس نیست، اما اینکه آن دستگاه ها و مسئولان بر چه اساسی به این آمار و 
اطلاعات می رسند، بنده نمی توانم آن را قضاوت کنم، چراکه حوزه تخصصی 

من اقتصادی نیست.
اطلاعات اقتصادی بنده در حد شــهروندی است که به خرید می رود و با 
توجه به آنچه که در جامعه می بینم، می دانم که هیچ کالایی ارزان نشده و 
ارزان هم نمی شود. شخص بنده مستاجر هستم و نرخ اجاره بهاء مسکن من 
از سال قبل با امسال قابل قیاس نیست و سه برابر شده است. حال هر آماری 
که دولت می دهد روی چشم ما جای دارد، اما اجاره بها و رهن مسکن، قیمت 
کالا ها از سیب زمینی و پیاز گرفته تا سایر کالا ها بالا رفته است و نمی دانیم 

آمار دولت را قبول کنیم یا واقعیت های کف جامعه را؟

نماینده اسدآباد گفت: اگر مالیات ستانی 
از کسبه های جزء و کارمندان و کسانی 
که حقوق های پاییــن دارند، صورت 
بگیرد این میزان افزایش مالیات قابل 
قبول نیست و باید در کمیسیون تلفیق، 
چکش کاری شود و نمایندگان هم در 
صحن علنی مجلس نظر بدهند و ببینیم 
توجیه آقایــان از افزایش این میزان 

مالیات چیست و بعد اظهارنظر کنیم.
روز سه شنبه هفته گذشته، سیدابراهیم رئیسی، 

رییس جمهــور با حضور در مجلس و دفاع از لایحه بودجه ۱۴۰۳، آن را تقدیم 
هیات رییســه مجلس کرد.پیش بینی ها حاکی از آن است که حدود ۵۰ درصد 
درآمد مالیاتی دولت در سال آینده، نسبت به سال جاری، بیشتر شود. از این رو، 
این موضوع باعث نگرانی هایی در جامعه شده است و بسیاری از افراد می پرسند 
در شرایطی که وضعیت کسب و کار ها و نیز مردم به سنوات گذشته، حال و روز 
خوبی ندارد و حقوق ها هم همچنان نسبت به تورم خیلی پایین است، این افزایش 

مالیات کار و زندگی توده های مردم را با بحران روبرو خواهد کرد؟
به گزارش رویداد۲۴،در همین رابطه، کیومرث ســرمدی، نماینده اسدآباد در 
مجلس یازدهم گفت: در بحث جبران کســری بودجه و فرار از ناترازی بودجه، 

دیدگاه من این است که با دست کردن در جیب مردم نباید آن را جبران کنیم.
وی افزود: برای این میزان از افزایش مالیات که حدود ۵۰ درصد است، اگر منابع 
جدید مالیاتی معین شود یا از فرار های مالیاتی جلوگیری شود، یا بعضاً تعرفه های 
واقعی و متعارف برای کسانی که درآمد های نجومی دارند، تعریف شود، جای 
نگرانی وجود ندارد و به نوعی اصلاح برخی رویه های نادرســت اقتصادی هم 

است.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس تصریح کرد: با توضیحاتی که دادم، اگر 

مالیات ستانی از کســبه های جزء و کارمندان و 
کسانی که حقوق های پایین دارند، صورت بگیرد 
این میزان افزایش مالیات قابل قبول نیست و 
باید در کمیســیون تلفیق، چکش کاری شود و 
نمایندگان هــم در صحن علنی مجلس نظر 
بدهند و ببینیم توجیه آقایان از افزایش این میزان 

مالیات چیست و بعد اظهارنظر کنیم.
مجلس باید از منافع مردم دفاع کند

ســرمدی اظهار داشت: مجلس باید از منافع 
مــردم دفاع کند، به خصــوص در این دورانی 
که مشکلات معیشــتی و تورم زیاد است. ما صدای مردم در مجلس هستیم 
و همه وظیفه ما ایجاب می کند که حافظ منافع مردم و کشور باشیم و از این رو 
قول می دهیم که اگر اخذ مالیات در بودجه ۱۴۰۳، منطقی نباشد از تصویب آن 

جلوگیری کنیم.
نماینده اســدآباد یادآور شد: مجموعه آسیب های اجتماعی و افزایش آن مثل 
طلاق، اعتیاد، سرقت و... دلایل متعددی دارد که اصل دلیل این ها، بیکاری و نبود 
درآمد و گرفتاری های معیشتی مردم است. وقتی ما راه های درآمدزایی و توسعه 
اشتغال های سالم را کمتر داشته باشیم، حتماً مشاغل کاذب و مسائلی که سلامت 
خانواده ها و اقتصاد را تحت الشعاع قرار می دهند، بیشتر می شوند. این توضیحات 
را از آن جهت دادم که وقتی این اتفاقات پررنگ می شود، گرفتن مالیات بیشتر از 

مردم که پشت آن منطق خاصی نباشد، جفا در حق ملت است.
باید توان خرید خانوار ها را بالاتر ببریم

وی در پایان خاطرنشــان کرد: در بررسی بودجه ۱۴۰۳ باید توجه بالایی شود 
تا به صورت نســبی بتوانیم توان خرید خانوار ها را بالاتر ببریم، زیرا مردم پس 
از سال ها سختی، منتظر اخبار خوبی هستند که البته در میدان عمل هم قابلیت 

اجرایی داشته باشد.

رضیان عضو کمیسیون صنایع مجلس دهم گفت: تولید یک میلیون و 
۷۰۰ هزار دستگاه خودرو باتوجه به شرایط فعلی صنعت و بازار تعلیق 
به محال است، همچنان مشتریان نسبت به کیفیت و قیمت خودروها 

معترض هستند.
ابتدای سال جاری وزارت صمت برنامه تولید یک میلیون و ۷۰۰ هزار دستگاه خودرو را 
به صنعت خودرو ابلاغ و اعلام کرد. بررسی آمار وضعیت تولید صنایع خودروسازی دولتی 
و خصوصی حاکی از عدم تحقق این برنامه دارد؛ چرا که وزارت صمت مدعی تولید ۷۶۳ 
هزار دستگاه انواع خودرو طی شش ماهه نخست سال جاری است. فقدان استراتژی و 
سردرگمی برنامه تولید خودرو در وزارت صمت منجربه توجه ویژه عباس علی آبادی به 
واردات خودروهای برقی شده است. »بازار« برای بررسی وضعیت صنعت و بازار خودرو با 
عبدالله رضیان عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس دوره دهم به گفت و گو پرداخت.

وزارت صمت در ســال جاری برنامه تولید یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
دستگاه را به خودروسازان ابلاغ کرد، باتوجه به اینکه وزیر صمت توجه 
بیشــتری به بحث واردات خودرو برقی دارد به نظر شما این برنامه 

محقق خواهد شد؟
ســمبل پیشرفت صنعتی و عملکرد دولت ها خودرو است، معتقدم زمانی که وزارت 
صمت برنامه تولید یک میلیون و ۷۰۰ هزار دستگاه خودرو را اعلام کرد به زیرساخت ها، 
مواداولیه، تامین مالی و برآوردهای کارشناسی توجهی نداشت. بنابراین پیش بینی می شد 
که تولید حتی یک میلیون دستگاه خودرو در سال جاری محقق نشود. تولید یک میلیون 

و ۷۰۰ هزار دستگاه خودرو باتوجه به شرایط فعلی صنعت و بازار تعلیق به محال است.
 بسیاری از کارشناسان معتقد هستند که وزیر صمت توجه اصلی خود 
را به جای تولید خودرو معطوف واردات خودروهای برقی کرده است، 

نظر شما در این خصوص چیست؟
باتوجه به اینکه عباس علی آبادی به عنوان سکان دار وزارت صمت دیدگاهی متفاوت 
به صنعت خودرو داشــته و اندکی به واردات توجه دارد، بازار خودرو نسبت به دو سال 
گذشته شرایط بهتری پیدا کرده است. هر چند که هنوز در این بازار رقابتی دیده نمی 
شود و مشتریان نسبت به کیفیت و قیمت خودروها معترض هستند، اما حرکت به سمت 

خودروهای برقی و وارداتی حتی چینی می تواند سبب بهبود این صنعت و بازار شود.
برخی از فعالان صنعت خودرو معتقد هســتند که مجلس شورای 

اسلامی چشم پوشی فراوانی نسبت به خلف وعده های وزارت صمت 
در امر تولید و واردات خودرو دارد، شــما در مجلس شورای اسلامی 
عضو کمیسیون صنایع و معادن بودید، عملکرد این کمیسیون را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
مماشات مجلس با دولت بسیار زیاد است، در دوره قبلی مجلس شورای اسلامی اعضای 
کمیسیون صنایع و معادن را متهم می کردند که نماینده دولت به جای ملت هستیم، 
اما عملکرد این دوره مجلس شورای اسلامی غش به سمت دولت است. خانه ملت در 
پیگیری موضوعات و چالش های فعلی صنعت و بازار خودرو می تواند نقش بسیار مهمی 
داشته باشد، ولی متاسفانه تلاشی به نفع مردم از سوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 

شورای اسلامی برای بهبود صنعت و بازار خودرو دیده نمی شود.
 باتوجه به اینکه مدت مدیدی در خانه ملت مســئول قانون گذاری 
صنعت خودرو بودید، چرا استراتژی یا برنامه ای برای صنعت خودرو 

تدوین نمی شود؟
متاســفانه متولیان صنعت خودرو عمدتا با شــعار به جای برنامــه در حال هدایت 
تولیدکنندگان هستند، ارتقا کیفیت و کمییت تولید به فراموشی سپرده شده است. تولید 
یا واردات خودرو در کشــور از گذشــته تا امروز رقابتی نبوده و به این سمت نیز میل 
نخواهد داشت. مشتریان این بازار نیز مجبور به خرید محصولات مونتاژی یا تولیدی با 
هر نوع کیفیتی هستند. بنابراین تولیدکنندگان نیز تلاشی در راستای بهبود کیفیت یا تنوع 

محصول با هدف جلب رضایت مشتریان نخواهند داشت.
دولت در دو خودروساز بزرگ کشور سهم بسیار کمی دارد، چرا صنایع 

خودروسازی به طور کامل خصوصی سازی نمی شوند؟
چندی پیش آمار زیان چند صد هزارمیلیارد تومانی صنعت خودرو منتشر شد، با این 
وضعیت چــرا روند تولید همچنان ادامه دارد؟ اگر اجازه خصوصی ســازی در صنایع 
خودروسازی را می دادند نه تنها زیانی وجود نداشت بلکه بهبود وضعیت صنعت خودرو 
نیز ایجاد می شــد. در حال حاضر نیز بخش خصوصــی آمادگی کامل برای هدایت 
خودروســازان دولتی را دارد، اما متاسفانه در داخل و خارج خودروسازی افراد با نفوذی 
وجود دارند که مانع تحقق این مهم می شــوند. اگر رانت ها از صنعت و بازار خودرو 
حذف می شد، بخش خصوصی می توانست به درستی خودروسازی را در مسیر رشد 

و تعالی قرار دهد.

 قانون جوانی جمعیت شکست خورد؟

نماینده تربت جام : آنچه در جامعه می بینیم افزایش افسار گسیخته قیمت هاست

نماینده اسدآباد در مجلس: 

افراد با نفوذ مانع از خصوصی سازی صنعت خودرو

انصراف خانوارها از فرزندآوری در پی گرانی مسکن 

 آمار های دولت با واقعیت کف جامعه 
کاملا متفاوت است

 کسری بودجه را نباید 
با دست کردن در جیب مردم جبران کرد

 تولید یک میلیون و ۷۰۰ هزار دستگاه خودرو
 محقق نمی شود
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